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»گران کردن«
تنها راه حل دولت برای اداره مملکت است!

صفحه10
دوشنبه۴دی1۳۹۶

۶ربیعالثانی1۴۳۹-شماره۲1۸01

سرویس سیاسی-
روزنامه آفتاب یزد در سرمقاله دیروز نوشت: »کماکان »گران کردن« اولین و تنها راه حل مسئولان برای اداره مملکت 
است.پس از بحث های مربوط به عوارض خروج از کشور و افزایش قیمت بنزین و حامل های سوخت،مدیران شهری تهران 
از طرحی خبر داده اند که در پی اجرای آن مجوزهای طرح ترافیک حذف و تمام خودروهای پایتخت برای عبور و مرور 

در تمام مناطق باید عوارض خاص خود را دهند.«
در حالی که دولت قیمت برخی اقلام ضروری مردم نظیر حامل های انرژی را به بهانه ایجاد   اشتغال در لایحه بودجه 
ســال آینده تا 50 درصد گران کرده اســت برخی کارشناسان معتقدند در صورت تصویب نهایی این لایحه در مجلس 

گرانی های ناشی از آن بلافاصله عملیاتی می شود اما  اشتغال ادعایی، در خوشبینانه ترین حالت نسیه خواهد بود.
در حال حاضر، انتقادهای بسیار جدی درخصوص عملکرد دولت دوازدهم در افکار عمومی ایجاد شده است.کارنامه 

ضعیف حتی صدای کارشناسان حامی دولت را نیز درآورده است.
در روزهای گذشــته »عبدالله ناصری« فعال سیاسی اصلاح طلب گفته بود:»روحانی با وجود اینکه شرایط مدیریت 
کشــور نسبت به چهار سال قبل خیلی سخت تر شده اســت، تغییر چندانی نداشته است... به اعتقاد من مطالبه اصلی 
مردم در این دوره از ریاست جمهوری روحانی سامان  دادن به وضعیت اقتصادی و معیشتی است اما چشم انداز روشنی 

برای آن وجود ندارد. هنوز برنامه اقتصادی دولت مشخص نیست.«
حسین راغفر- کارشناس اقتصادی حامی دولت- نیز در واکنش به گزارش ۱00 روزه روحانی گفته بود: »من به 
حدی از گزارش اقتصادی آقای روحانی عصبانی شــدم که تلویزیون را خاموش کردم. شیوه بیان روحانی و گزارش 
او به مردم حکایت از این دارد که مسئولین هر روز با واقعیت های زندگی مردم فاصله می گیرند. این فاصله، فاصله 

زیادی شده است«.

آقای نماینده؛ پیش از این کجا بودید؟! 
سرمقاله شماره دیروز اعتماد با عنوان »مادر ابَرَچالش ها« به چگونگی حل چالش های بزرگ و راهکار برطرف کردن 

آنها اختصاص داشت.
این سرمقاله به قلم مدیر مسئول این روزنامه نوشته شده که نماینده لیست امید نیز هست. در بخشی از این 
نوشــتار آمده اســت: »پس از سخنان آقاي جهانگیري در دومین همایش اقتصاد ایران باید از منبر وعظ و خطابه 
پایین آمد و به صراحت گفت که هرچه مي خواستیم یا باید بگوییم، همین است که آقاي جهانگیري اعلام کرد. وي 
که سخن خود را معطوف به ابرچالش هاي اقتصادي ایران چون فقر، بیکاري، رشد اقتصادي ناپایدار و... کرده بود 
گفت: »حل این ابرچالش ها به همگرایي سیاسي و اقتصادي در سطح کشور نیاز دارد. مهم ترین چالش کنوني این 
است که چگونه میان همه ارکان نظام هماهنگي به وجود آوریم تا بتوانیم براي ابرچالش هاي گوناگون راهکارهاي 
مناسب پیدا کنیم. هیچ کدام از این چالش ها صرفا به حوزه اقتصاد مرتبط نیستند، بلکه چالش هاي پیش رو، تمامي 
موضوع هاي کشــور را درگیر کرده است. هر سال براساس معلومات خود، یک سري حرف مي زنیم ولي حتي یکي 
از مجهولات خود را هم نسبت به گذشته برطرف نکرده ایم، یعني چالش ها به قوت خود باقي است و معلومات در 

دوران مختلف تکرار شده است.«
اینکه معاون اول یک دولت بعد از گذشــت قریب به پنج ســال به جای آنکه از توفیقات و دستاوردهای دولتش در 
ســال های گذشــته و برنامه هایش برای سال های پیش رو بگوید خود به یک منتقد تبدیل شود طنز تلخی است! نکته 

جالب توجه آن است که هر آنچه وی از آنها یاد کرده در حوزه دولت قرار می گیرد.
اما نکته اصلی این اســت که طیف موســوم به اصلاح طلب شیوه و روش عجیبی دارند. هرگاه بر مسند قدرت تکیه 
نزده اند آتش توپخانه رسانه های آنها به طرزی باور نکردنی فعال است. در آن مقاطع حرفی از »همدلی« و »همگرایی« 
برای حل مشــکلات از آنها شنیده نمی شــود اما همین که به صندلی قدرت می رسند آرام و قرار می گیرند و دعوت به 

همگرایی و همدلی آغاز می شود؛ در یک کلام فصل محبت و مهربانی آغاز می گردد!
در فقره انتخابات 88 شاهد آن بودیم که حتی کار را به آشوب خیابانی کشیدند. اما نمونه نزدیکتری هم هست که 
خوب بود این نماینده محترم به آن توجه می کردند. در فقره شــهرداری تهران روزنامه های زنجیره ای شــبانه روز حجم 
انبوه مطالب را در راستای تخریب تهیه و سپس منتشر می کردند که برای نمونه آتش سوزی پلاسکو یکی از آن موارد 
اســت. یعنی در اوج بحران هم به دنبال تســویه حساب سیاسی هستند یعنی همان کاری که آقای جهانگیری در فقره 

مسکن مهر کرمانشاه انجام داد و سپس دم از همگرایی می زنند! 
باید از نویسنده این مطلب پرسید: آن زمان که آتش توپخانه ای روزنامه های طیف موسوم به اصلاح طلب فعال بودند 

کجا بودید آقای نماینده تا دعوت به همگرایی و همدلی کنید؟!

تقاص اتاق شیشه ای!
عمیق شدن نابسامانی های اقتصادی و ناکارآمدی دولت در حل و فصل و عبور از آن، موجب شده تا حامیان دولت 
با هدف ســرپوش گذاشــتن بر این سوءمدیریت ها و خسارات ناشی از آن، دستاوردهای خیالی ردیف کنند و با تخریب 

منتقدان دولت، آنان را حسود و غرض ورز بنامند.
روزنامه ایران دیروز در یادداشتی پس از اینکه به دعوت عموم به نقد بودجه دولت  اشاره کرد، نتیجه گرفت که دولت 

واقعا علاقه دارد برای مردم »خانه شیشه ای« باشد، به نقد کشیده شود و مسئول بماند.
دولت اگرچه ادعای شفافیت دارد و از نقد بودجه در فضای مجازی و رسانه ها »خوشحال« است اما متأسفانه اقدام 
برای حذف یارانه حدود 30 میلیون نفر از مردم، افزایش 50 درصدی نرخ بنزین و بالا بردن عوارض خروج از کشــور، 
هزینه گزافی اســت که در ازای ادعا اتاق شیشــه ای از مردم می گیرد. گرچه دولتی که از قراردادها و اقدامات محرمانه 

سرشار است را چه به ادعای شفافیت و خانه شیشه ای؟!
ایران ادامه داد: »متأسفانه مانند هر تحول تازه و موفقیتی که دولت به دست می آورد، اقدامات اخیر دولت نیز مورد 
حسد بعضی مخالفان و بی مهری بعضی دوستان قرار گرفته  است. مخالفان دولت، چشم بر موفقیت ها و حتی دست نیاز 
دولت برای تحقق اهداف ملی بسته و همواره بر اساس اغراض سیاسی خود عمل نموده و صرفا اهداف تخریبی خود را 
تعقیب می کنند. اما مسئله اینجاست که بعضی حامیان دولت هم، ناآگاهانه به آنان پیوسته اند و در زمینی بازی می کنند 

که مخالفان سیاسی دولت طراحی کرده اند.«
عیان شــدن عقیم بودن رویکرد و هدف گذاری اصلی دولت روحانی مبنی بر مذاکره با قدرت های اســتکباری برای 
رفع تحریم ها و شکوفایی اقتصادی، زمینه ای برای حسادت و حتی غبطه به دولت باقی نگذاشته است. گرانی، رکود، بر 
زمین ماندن وعده ها، بیکاری و تعطیلی هزاران واحد تولیدی پیامدهای جهت گیری غلط دولتی بود که منتقدانش که 

این وضعیت را پیش بینی می کردند و هشدار می دادند، حسود و غرض ورز خوانده می شوند!

تحقق وعده ها زمان می برد!
روزنامه بهار به نقل از معصومه ابتکار معاون امور زنان رئیس جمهور درباره کمپین پشیمانی نوشت: »از این حرف ها 
زیاد اســت، حالا چند نفری برای خودشــان کاری راه انداختند به نظر نمی رسد خیلی مسئله جدی باشد. هنوز زمان 
کمی از انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم می گذرد و آقای رئیس جمهور بارها گفتند ، پای عهد و پیمانی که بستند 
و وعده هایی که دادند هستند ، حالا ممکن است تحقق این وعده ها زمان ببرد و طول بکشد یا شکل کار با آن شکلی 
که توقع بوده متفاوت باشد. مشکلات و موانع کماکان باقی است یعنی تغییری در این عرصه که بگوییم موانع برداشته 

یا کم شده است. دولت مصمم که تمام تلاش خود را انجام دهد.«
گفتنی است با گذشت بیش از قریب به 5 سال از آغاز به کار دولت تدبیر و امید، تقریبا هیچ یک از وعده های داده 
شــده از سوی رئیس جمهور محقق نشــده و به اذعان روزنامه ها و رسانه های زنجیره ای دست دولت در عمل و اقدام به 
وعده ها و مطالبات مردم خالی است و رئیس جمهور و مقامات ارشد دولت همچنان به رویه سال های گذشته با گفتار درمانی 

مردم را برای تحقق وعده های خود به آینده حواله می دهند. 

محل اصابت گراني، سفره کم درآمدها 
روزنامه شرق در گزارشی به بررسی بودجه ۱397 و تاثیر آن بر سفره مردم پرداخت و نوشت:»»تورم ظالمانه ترین 
مالیاتي است که از فقرا به نفع اغنیا گرفته مي شود«؛ این تعریفي مشهور در اقتصاد سیاسي است. اگر تنها با عنایت به 
این یک جمله بخواهیم سیاست هاي یک ساله کشور را طرح ریزي کنیم، هرگونه دست کاري قیمت هاي کلیدي از منظر 
توســعه  اشتباه تلقي مي شود. وقتي دولت در محاســبات خود نرخ بنزین را 50 درصد افزایش مي دهد؛ معناي آن این 
است که نرخ ارز با ضریب بالاتري در بازار آزاد افزایش پیدا خواهد کرد... از آنجا که ارز یکي از قیمت هاي کلیدي است 

و بر سایر متغیرها تأثیر دارد؛ مي توان رشد قیمت ها را از این محل قابل  اعتنا دانست«.
شرق در ادامه به نقل از ابراهیم نکو نماینده سابق مجلس نوشته است: »صریحا بگویم اگر من به جاي رئیس جمهور بودم 
حتما چند نفر از مدیران اقتصادي دولت را از دولت اخراج مي کردم زیرا در برنامه ریزي اقتصادي ضعیف عمل مي کنند«.
گفتنی است انتقادها به دولت دوازدهم در ماه های گذشته و به خصوص هفته های اخیر از سوی مدعیان اصلاحات 
تشدید شده است، ادامه انتقادها زمینه ساز ابلاغ دستورالعمل جدیدی از بالا به بدنه شد که هرگونه نقدی را دسیسه چینی 

و کار نفوذی ها می دانست!

مسکن مهر، خوراک دلچسب زلزله بازان!
ارگان دولت خط تخریب مسکن مهر که پس از زلزله کرمانشاه توسط بالاترین سطوح اجرایی کشور شدت گرفت را 
رها نکرده و به تأسی از دولت بی مهری به مسکن مهر و فضاسازی علیه آن ادامه می دهد. ارگان دولت دیروز گزارشی را 
با عنوان »خلوتی »مسکن مهر« پرند، پس از زلزله« منتشر کرد و گرچه با نوشتن سخنانی از مدیرعامل شرکت عمران 
شهر جدید پرند مبنی بر اینکه »چند کارشناس توپوگرافی منطقه را نشان داده اند که اراضی پرند روی گسل نیست و 
اســتاندارد خانه ها هم رعایت شــده است« سعی کرد گزارش خود را منصفانه وانمود کند اما پیش از آن با پرداختن به 
اوضاع و احوال ساکنان، پس از زلزله چند شب پیش که مشابه آن برای دیگر مناطق تهران و البرز اتفاق افتاده، به ایجاد 

رعب و وحشت از این پروژه مسکونی اقدام و مقصود اصلی خود را در گزارش پیاده کرد.
روزنامه ایران نوشت: »به »پرند« یا به قولی همان »پایتخت مسکن مهر ایران« که وارد می شویم با وجود آنکه دو 
روز از زلزله آرام، اما ترســناک تهران گذشــته، هنوز غبار نگرانی بر چهره اغلب ساکنین مسکن مهر نمایان است. مردم 
چهارشــنبه شــب، خواسته یا ناخواسته بعد از تکانه های شدید زلزله »ملارد« بیرون دویده اند، بدون لباس گرم و حتی 
آذوقه ای که سختی این دقیقه ها را برایشان راحت تر کند،  اما ترس شان نه از حرکت گهواره ای خانه هایشان که بیشتر 
از »مهری« بوده که این ماه ها، نفسشان را در سینه هایشان حبس کرده.... »پرند« اگرچه در زلزله اخیر تهران، آسیبی 
ندید، اما آنچه که بر مردمان این شهر جدید به ویژه در بعضی بلوک های تازه ساخت گذشت، قابل تأمل است. می گفتند 

خانه هایشان را خالی کرده و رفته اند.«
این حاشیه ســازی ها در حالی اســت که اولا برنامه وزارت راه و شهرسازی دولت روحانی فحاشی علیه مسکن مهر 
بوده، ثانیا مسکن مهر پرند در زلزله اخیر آسیبی ندید و این روزنامه هم در گزارش خود به آن  اشاره کرده است! اما در 
عین حال با پرداختن به دلهره طبیعی مردم از زلزله که اختصاصی به مسکن مهر ندارد، سعی در تخریب و هجمه به 
مسکن مهر را دارد که با 200 صنف شغلی در ارتباط است، 2 میلیون شغل ایجاد کرد و به اعتقاد کارشناسان اگر دولت 

روحانی آن را ادامه می داد، با رکود فعلی در بازار مواجه نمی شدیم.
ایران در پایان گزارش خود از قول مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند نوشت: »چند کارشناس هم توپوگرافی 
منطقه را به او نشــان داده اند که اراضی پرند روی گســل نیست. استاندارد خانه ها هم رعایت شده است. یعنی اسکلت 
بتن و فونداســیون  طبق استانداردهاســت. شاید در مصالح و نازک کاری از مواد با کیفیت و درجه یک استفاده نکرده 
باشند، اما اسکلت خانه ها بتن، قالب های تونلی و فلزی است و خوشبختانه در زلزله کرمانشاه هم کمترین تلفات را در 

مسکن مهر شاهد بوده ایم.«

با فریاد »مرگ بر اسرائیل« و »مرگ بر آمریکا« صورت گرفت 

تصویب ۲ فوریت اعلام بیت المقدس 
به عنوان پایتخت همیشگی فلسطین در مجلس 

با رأی اکثریــت نمایندگان مجلس، طرح 
الحاق یک تبصره به ماده یک قانون حمایت از 
انقلاب اسلامی مردم فلسطین با قید دو فوریت 

بررسی خواهد شد.
به گــزارش فارس،الحاق یک تبصره  با مضمون 
اینکه بیت المقدس پایتخت همیشــگی فلســطین 
خواهد بــود، به ماده یک قانــون حمایت از انقلاب 
اسلامی مردم فلسطین به صورت دوفوریتی در مجلس 

بررسی خواهد شد.
بــا رأی اکثریت نمایندگان مجلس، طرح الحاق 
یک تبصره به ماده یک قانون حمایت از انقلاب اسلامی 
مردم فلسطین با قید دو فوریت بررسی خواهد شد. 
بنا بر ایــن گزارش، پس از ســخنان مخالف و 
موافق دو فوریتی بررســی شــدن طرح مذکور که 
عنــوان می دارد »بیت المقدس پایتخت همیشــگی 
کشور فلسطین خواهد بود« وکلای ملت با ۱87 رأی 
موافــق، ۱5 رأی مخالف و 9 رأی ممتنع از مجموع 
233 نماینده حاضر در صحن، آن را تصویب کردند. 
پس از اعلام تصویب دو فوریت الحاق این تبصره 
به ماده یک قانون حمایت از انقلاب اســلامی مردم 
فلسطین، نمایندگان مجلس فریاد »مرگ بر اسرائیل« 

و »مرگ بر آمریکا« سر دادند. 
براســاس این گزارش، محمدرضا تابش نماینده 
مردم اردکان در مجلس به عنوان مخالف دو فوریتی 
بررسی شدن این طرح گفت : » قبلاً در کانون حمایت 
از انقلاب اســلامی مردم فلسطین، پایتختی قدس 
مصوب شده است و نه دو فوریت و نه اصل طرح الحاق 
یک تبصره به ماده یک آن قانون موضوعیت ندارد.«

 جهانبخــش محبی نیا نماینده مــردم تکاب و 
میاندوآب نیز به عنوان موافق خاطرنشــان کرد: این 
الحاقیــه جهت تأکید بر پایتختی بیت المقدس برای 
فلسطین مطرح شده است و من از همه نمایندگان با 
گرایش های مختلف اصولگرا و اصلاح طلب می خواهم 
که دو فوریت آن را جهــت حمایت از مردم مظلوم 

فلسطین تصویب کند.
موافقت نمایندگان با یک فوریت طرح 

»تسریع در پرداخت حقوق بازنشستگان فولاد«
نمایندگان مجلس در نشست علنی دیروز مجلس 
بــا یک فوریت طرح اصلاح قانون بودجه ســال 9۶ 
برای تســریع در پرداخت حقوق بازنشستگان فولاد 

موافقت کردند.
بــه گزارش فارس، نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی در نشست علنی امروز یکشنبه )3 دی ماه 
9۶( در جریان بررســی طرح اصلاح موادی از قانون 
برنامه ششــم توسعه، با یک فوریت طرح اصلاح بند 
)هـ( تبصره 7 قانون بودجه سال 9۶ برای تسریع در 

پرداخت حقوق بازنشستگان صندوق فولاد موافقت 
کردند.این موافقت با ۱33 رأی موافق، 25 رأی مخالف 
و 5 رأی ممتنــع از مجموع 255 نماینده حاضر در 

جلسه به تصویب رسید.
بنابر این گزارش زهرا ســعیدی به عنوان طراح 
این طرح، پیشــنهاد برررسی اصلاح قانون فوق را به 
صورت دوفوریتی مطرح کرد، اما نمایندگان با ۱34 
رأی موافق، 40 رأی مخالف و 8 رأی ممتنع از مجموع 
255 نماینده حاضر در صحن با بررسی این طرح به 

صورت دوفوریت مخالفت کردند.
زهرا سعیدی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
در دفاع از طرح خود، اظهار داشــت: اگر چه تا سال 
گذشته منبع برای پرداخت حقوق بازنشستگان فولاد 
کافی بود، اما امسال این منبع با کسری مواجه شده 
است تا جایی که بیمه آنها نیز در سخت ترین شرایط 
پرداخت می شود؛ بازنشستگان فولاد در شرایط بسیار 
سختی به سر می برند تا جایی که در تامین هزینه های 
درمان خود نیز درمانده شده است، چرا که دولت در 
پرداخت بدهی های خود به صندوق بازنشستگی فولاد 

کوتاهی کرده است.
سعیدی همچنین با  اشاره به اینکه دولت، وزیر کار 
و رئیس مجلس با این طرح موافق هستند، عنوان کرد 
که بازنشستگان فولاد چیزی جز حقشان نمی خواهند. 
آنها در شرایط بسیار سختی کار می کردند تا جایی که 
پوست دست آنها در حین کار از گرما و حرارت بسیار 
بلند می شد، اما اکنون در زمان بازنشستگی حداقل 
حقوق آنها نیز پرداخت نمی شود. باید بگویم 85 هزار 
بازنشسته فولاد و خانواده آنها منتظر رأی نمایندگان 

به منظور تسریع در پرداخت حقوقشان هستند.
بنابراین گزارش، نمایندگان نهایتا با یک فوریت 

طرح اصلاح بند )هـ( تبصره 7 قانون بودجه سال 9۶ 
برای تسریع در پرداخت حقوق بازنشستگان صندوق 

فولاد موافقت کردند.
مصوبات مجلس 

بر اساس مصوبه دیروز نمایندگان مجلس، استفاده 
افراد دارای معلولیت از مراکز، تاسیســات و خدمات 
ورزشی دســتگاه های دولتی و شهرداری های کشور 
رایگان شد. همچنین بر اساس مصوبه دیروز مجلس 
، سازمان بهزیستی کشور مکلف شد با هدف حمایت 
از افراد دارای معلولیت شدید و خیلی شدید نیازمند 
نســبت به پرداخت حق مددکاری یا پرســتاری به 

سرپرست، همسر یا قیم این افراد اقدام کند.
از سوی دیگر با مصوبه نمایندگان وزارت بهداشت 
مکلف شــد بیمه سلامت افراد دارای معلولیت تحت 

پوشش سازمان بهزیستی کشور را پوشش دهد.
با موافقت مجلس همچنین وزارت کار مکلف شد 
که صندوق حمایت از فرصت های شغلی افراد دارای 

معلولیت را ایجاد کند.
نمایندگان از سوی دیگر دولت را مکلف به ایجاد 

فرصتهای شغلی برای افراد دارای معلولیت کردند.
خبر دیگر اینکه با مصوبه مجلس سازمان آموزش 
فنی-حرفه ای کشــور مکلف اســت راسا یا با جلب 
مشارکت بخش غیردولتی اقدام به پذیرش کارآموزان 

دارای معلولیت کند.
مجلــس همچنین شــهرداری ها را مکلف کرد 
صدور پروانه احداث و بازسازی و پایان کار برای تمامی 
ساختمانها را به رعایت ضوابط دسترس پذیری افراد 

دارای معلولیت مشروط کنند.
از ســوی دیگر مجلــس وزارتخانه هــای راه و 
شهرســازی و کشور و شهرداری ها را مکلف کرد که 

پایانه های ایســتگاه ها و نــاوگان حمل ونقل را برای 
معلولان مناسب سازی کنند.

انتخاب ناظرین مجلس در »شورای معادن«
در جلســه علنی دیروز همچنیــن نمایندگان 
هر اســتان در مجلس ، به عنوان ناظر در شــورای 

معادن شدند.
از سوی دیگر بر اســاس مصوبه دیروز مجلس، 
دستور هفتگی مجلس باید به ترتیب وصول طرح ها و 
لوایح از کمیسیون ها و سایر موضوعات طبق آئین نامه 
توسط هیئت رئیسه مجلس تهیه و پس از چاپ و توزیع 

بر تابلو مخصوص نصب شود.
خبر دیگر اینکه وکلای ملت با بررسی اولویت دار 
تقاضای تشکیل کمیسیون ویژه گردشگری، میراث 

فرهنگی و صنایع دستی مخالفت کردند.
نامه نمایندگان مجلس به رئیس جمهور

نماینده مردم بهشــهر و سخنگوی کمیسیون 
کشــاورزی مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با 
فارس، اظهارداشت: با توجه به گران شدن بی سابقه 
قیمت تخم مرغ و افزایش نگرانی مردم در این رابطه، 
نامه ای در کمیسیون کشاورزی تهیه کرده ایم که در 
آن مراتب اعتراض نمایندگان را به نمایندگی از ملت 
به رئیس جمهور و وزیر جهاد کشاورزی اعلام کنیم.

علی محمد شاعری افزود: بر این اساس قرار است 
ســایر نمایندگان هم این نامه را امضا کرده و پس از 
اتمام آن به حســن روحانی رئیس جمهور و محمود 

حجتی وزیر جهاد کشاورزی ارسال شود.
علــی وقف چی نماینــده زنجان نیــز از رایزنی 
جمعی از نمایندگان جهت شکایت از برخی اعضای 
هیئت رئیسه مجلس به کمیسیون اصل 90 به دلیل 
تعلل در اعلام وصول سؤال از رئیس جمهور با موضوع 

مؤسسات مالی و اعتباری خبر داد.
بیش از ۱50 نفر از نمایندگان در تذکری به وزیر 
آموزش و پرورش خواستار برخورد لازم با مسئولان 

آموزش و پرورش لرستان شدند.
گفتنی است ذکر »  اشهد ان علیا ولی الله « در اذان 
و اقامه برخی کتاب های درسی استان لرستان حذف 
شده بود که مدیر روابط عمومی آموزش وپرورش این 
استان با اشاره به موضوع ضمن عذرخواهی گفته است: 

این کتاب ها جمع آوری و اصلاح می شوند.
این کتاب از ســوی معاونت پرورشی آموزش و 
پرورش استان تهیه و چاپ شده و در آن ذکر » اشهد 

ان علیا ولی الله« حذف شده است. 
ولی الله داداشی نماینده آستارا در مجلس نیز از 
تقدیم طرح استیضاح رحمانی  فضلی به هیئت  رئیسه 
مجلــس با وجود 70 امضا به علــت عدم نظارت بر 
فرمانداری ها و شهرداری ها در روزهای آینده خبر داد.

مجلسمخالفافزایش۵00تومانیقیمتبنزیناست
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: اینکه بنزین از 1۰۰۰ تومان به 15۰۰ 

تومان افزایش پیدا کند، مورد تأیید مجلس نیست. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، شهرام کوسه غراوی دیروز با اشاره به لایحه دولت و 
پیشنهاد افزایش قیمت حامل های انرژی اظهار داشت: دولت این موضوع را در لایحه 
بودجه پیشنهاد داده اما هنوز در مجلس و کمیسیون تلفیق درباره آن بحثی نشده است. 
اینکه بنزین از ۱000 تومان به ۱500 تومان افزایش پیدا کند، مورد تأیید مجلس نیست.
وی دربــاره حذف یارانه 34 میلیون نفر در لایحه بودجه ســال آینده، گفت: این 

تصمیمی است که دولت گرفته اما هنوز مجلس درباره آن اظهارنظری نکرده است.
نماینده مینودشــت، گالیکش، کلاله و مراوه تپه در مجلس ادامه داد: تصمیم بر 
قطع یارانه برخی از دهک ها گرفته شــده و قطعی است اما تعداد و نسبت آن باید در 

مجلس تعیین شود.
وی درباره کاهش ۱۱/9 درصدی بودجه عمرانی استان گلستان در لایحه بودجه 
سال آینده، گفت: دولت در لایحه بودجه موضوعات دیگری مانند نسبت مشارکت ها را 
هم در نظر گرفته است، این بدان معناست که هرچقدر دستگاه ها و سازمان های استان 

بتوانند درآمد کسب کنند بخشی از آن به استان برخواهد گشت.
غراوی در پاسخ به این سوال که شرایط استان برای تحقق درآمد 555 میلیاردی 
که در لایحه آورده شده است، مناسب نیست، گفت: ما در استان ظرفیت های کشاورزی، 

صنعتی و گردشگری خوبی داریم که باید از آنها درآمدزایی کنیم.

بقیه از صفحه 2
9- علی رغم اینکه سیاســت های کنونی قضایی مبتنی بر جرم زدایی اســت نه 
جرم انــگاری، تصویب این لایحه موجــب افزایش مصادیق جرم و جنایت در قوانین 

شده و یکی از پیامدهای آن افزایش پرونده های دادگاه ها خواهد بود.
 ۱0- مــواد لایحه با نادیده گرفتن قاعــده مهم »البینه علی المدعی و الیمین 
علی من انکر« هرگونه ادعای زنان مبنی بر حتی احساس خشونت علیه آنها را رفتار 
خشونت آمیز و جرم تلقی کرده است. درحالی که مطابق این قاعده مهم فقهی مدعی 
باید با استدلال قوی و محکمه پسند ورود خشونت بر خود را به اثبات برساند نه اینکه 

به محض ادعای خشونت بر وی مرد را محکوم کرد. 
 ۱۱- از دیگر  اشکالات موجود در لایحه، مداخله بیش از حد دولت در مناسبات 
خانوادگی است که این با اصول حقوق عمومی در تعارض است. دولت نمی تواند خارج 
از چارچوب در روابط خصوصی افراد یعنی حقوق خصوصی آنها دخالت کند. بخش 

مهمی از این روابط باید بین طرفین تنظیم و حل و فصل شود.
 ۱2- قوانین ســابق هر یک به گونه ای از زنان حمایت کرده و با در نظر گرفتن 
شرایط جسمی و روحی زنان از ورود هرگونه آسیب و صدمه به ایشان جلوگیری کرده 
است؛ اصولی از قانون اساسی و قوانینی همچون قانون حمایت از زنان بی سرپرست 
یا بدسرپرســت، قانون حمایت از خانواده، قانون ترویج تغذیه با شیر مادر، موادی از 
قانون مدنی همچون نحله و اجرت المثل، موادی از قانون مجازات اسلامی، موادی از 
قانون کار و تأمین اجتماعی، منشور حقوق و مسئولیت های زنان در نظام جمهوری 
اســلامی و... علی رغم وجود این قوانین حمایتی، این لایحه اصرار دارد که برای هر 

خطای کوچکی از جانب شوهر، حکم حبس شوهر صادر شود.
۱3-  لایحه به نوعی از زنانی که با اراده خویش، خود را در معرض تعرض قرار 

می دهند، حمایت می کند.
 ۱4- لایحه در مواد مختلف راه های حل مسالمت آمیز مشکلات خانواده همچون 
مراجعه به مشاوره های خانواده و بزرگ ترهای فامیل و... را مسدود کرده و برای حل 
این مشــکلات تنها راه را حبس و مجازات های سنگین پیشنهاد داده است. در واقع 
لایحه آخرین راه حل مشکلات خانوادگی را به عنوان اولین راه و شاید تنهاترین راه 

پیشنهاد داده است.
 ۱5- ماده 5 که موضوع تشدید مجازات را مطرح می کند عملًا پدر را در اعمال 

مسئولیت تربیتی خود با مجازات های شدیدتر مواجه می سازد.
۱۶- دفاع از حق مظلوم نباید به تغییر  اشکال ظلم منجر شود. در ساختار حقوقی 
اسلام و ایران اصل بر بی گناهی و عدم مجرمیت است مگر آنکه خلافش ثابت شود. 
بنابراین لازم است مدعی با اقامه دلیل یا شاهد اثبات جرم نماید. اینکه طبق ماده 59 
لایحه مذکور حق به مدعی داده شود و متهم موظف به اثبات بی گناهی خود باشد، 
یک دفاع بی قاعده از زنان است که بروز خشونت های زنانه علیه مردان را مشروعیت 
می بخشد. ظاهرا نویسندگان نتوانسته اند بین مداخلات اجتماعی و مددکارانه هنگام 
احتمــال خطر با مداخــلات حقوقی و مجازاتی تفکیک نمایند. به نظر ما در صورت 
قرائنی بر احتمال وجود خطر، تحت الحمایه قرار دادن شخص تا زمان حصول اطمینان 

از رفع خطر می تواند قابل دفاع باشد، اما انکار قواعد مسلم حقوقی جایز نیست.
۱7- الگوبرداری از کشــورهای دیگر ضرورتا بایــد با لحاظ تمایزات فرهنگی و 
معرفتی انجام شود. چه بسا یک اقدام در یک فرهنگ هدف مورد نظر را تأمین کند 
اما در اقلیم فرهنگی دیگر هزینه هایی بیش از فایده تحمیل نماید. امروزه کشورهای 
حوزه اســکاندیناوی دارای بالاترین شاخص های جهانی در کنترل خشونت و ایجاد 
شــادکامی های فردی اند و توانسته اند شاخص های جهانی توسعه را به بهترین نحو 
ممکن اجرا کنند اما هزینه انجام شده برای این اقدام در آن کشورها چه بوده است؟ 
در کشورهایی مثل سوئد بیش از نیمی از فرزندانی که در دهه های اخیر متولد شده اند 
نامشروع اند. میزان طلاق در برخی از این کشورها معادل نیمی از ازدواج هاست و هیچ 

مردی حق ندارد مزاحم حریم خلوت جنسی همسر یا دخترش شود.
 یک سند خوب درباره کنترل خشونت باید بر این محاسبه استوار باشد که کاهش 
این میزان از خشونت چه نسبتی با کاهش یا افزایش جرایم، گناهان و آسیب های دیگر 
دارد و چه پیامدهایی را بر مناسبات اجتماعی، خانوادگی و تربیتی برجای می گذارد؟ 
اگر اعمال مجازات های بازدارنده از خشونت به افزایش طلاق، کاهش انگیزه تربیت از 
سوی والدین، افزایش زنا و حرامزادگی و از میان رفتن غیرت، عفت و امر به معروف 

و نهی از منکر منجر شود چه باید کرد؟
 ۱8- از زاویه ای دیگر می توان خشــونت را تقسیم نمود. خشونت گاه تبدیل به 
یک عادت شده و گاه به شکل موردی و اتفاقی اعمال می گردد. مگر می توان کسی 
را یافت که در طول حیات خود عصبانی نشــده و عصبانیتش را به دیگری منتقل 
نکرده باشــد؟ از سوی دیگر می توان خشونت را به موارد جزئی و موارد حاد تقسیم 
کرد. حال باید دید آیا در تمام موارد خشــونت باید مجازات های بازدارنده را در نظر 
گرفت یا مجازات ها را صرفا شامل کسانی نمود که خشونت های حاد، هرچند به شکل 

موردی و یا خشونت های مکرر انجام می دهند؟ 
به نظر می رسد لایحه مورد بحث نگاه حداکثری به حقوق زنان مجازات شوهران 

داشته و خواسته است هر مشکلی را با روش های سخت مهار کند.
۱9- پیش فرض پنهان در لایحه مورد بحث صلاحیت حداکثری حاکمیت برای 
مداخله در مناسبات خانوادگی و اجتماعی است. این دیدگاه در ابتدا از سوی افلاطون 
مطرح شد. وی برای اولین بار ایده نابودی خانواده، ازدواج  اشتراکی و سرپرستی کودکان 
توسط دولت را مطرح کرد. از نگاه وی والدین فرهیختگی لازم را برای تربیت فرزندان 
ندارند. پس از انقلاب فرانسه این ایده توسط سیاسیون جدید که حاکمیت را بیش از 
خانواده واجد صلاحیت مداخله در شئونات فرزندان می دانستند پی گرفته شد. لایحه 
امنیت زنان به وضوح بر پیش فرض انکار نقش سرپرستی و اولویت پدر در تربیت و بر 
ضرورت کاهش جایگاه مرد در سرپرستی خانواده استوار است که نمی توان بر اساس 
منطق دینی از آن دفاع کرد. از این رو تأکید می گردد که مداخله سخت حاکمیت در 
شئون خانواده باید به موارد حاد محدود گردد و در بقیه موارد باید بر ارتقای جایگاه 

خانواده و توانمندسازی مردان و زنان در ایفای صحیح نقش های خود استوار باشد.
20- الگوبرداری متن لایحه از اســناد سازمان ملل و قوانین غربی کاملا واضح 

و مشهود است.
البته توجه به این نکته بســیار مهم است که این لایحه در جهت اطاعت از بند 
2 هدف 5 ســند 2030 تهیه شــده است. تعجب نکنید که چرا معاونت امور زنان و 
خانواده ریاســت جمهوری اصرار دارد که حتماً سند 2030 عملی شود. به این اخبار 

کوتاه توجه کنید:
ایران با عضویت در هیئت اجرایی نهاد زنان سازمان ملل متحد، عهده دار اجرایی 
کردن برنامه ســازمان ملل مبنی بر»برابری جنسیتی و توانمندسازی زنان هدف 5 

سند 2030« شده است.
در سال ۱395 نیز سایت رسمی معاونت امور زنان ریاست جمهوری برنامه خویش 
را بر اســاس هدف پنجم اهداف توســعه پایدار )سند 2030( با عنوان»دستیابی به 
برابری جنسیتی و توانمندسازی همه زنان و دختران« اعلام نمود. هرچند در مدت 
کوتاهی پس از آن اعلام کرد: »معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری در نظر 
 »SDG«دارد به منظور برنامه ریزی برای دستیابی به هدف پنجم اهداف توسعه پایدار
با عنوان»دســتیابی به عدالت جنسیتی و توانمندســازی تمامی زنان و دختران« و 
تدوین نقشــه راه ملی در این زمینه، اقدام به تدوین گزارش وضع موجود مبتنی بر 
شاخص های مندرج در هدف 5 نماید«. این سایت سپس برای انجام پروژه مذکور و 

به منظور ارائه طرح های پیشنهادی فراخوان همکاری داد.

رئیس  مجلس شورای اسلامی گفت: از سال 
2۰۰1 آمریکا و ناتو در افغانستان مستقر شدند و 
2۰۰ تن تولید مواد مخدر را به 9۰۰۰ تن رساندند 
در واقع سبب 45 برابر شدن مواد مخدر شدند 
بنابراین ادعاهای دروغین در این خصوص نیز 

قابل تامل است.
علی لاریجانی که برای شرکت در نشست بررسی 
راهکارهای مبارزه با تروریسم به پاکستان سفر کرده 
است، در جلسه جست و جوی راهبردهای مشترک 
برای مبارزه با تروریســم در منطقه اظهار داشــت: 
ائتلاف آمریکا در افغانستان برای نابودی تروریسم و 
مواد مخدر بود که در هیچ کدام موفق نبودند و امروز 
مشــکلات مواد مخدر در افغانستان چند برابر شده 
است اما ائتلاف ایران ـ روسیه و ترکیه موفق بودند و 

به داعش ضربه زدند.
وی خاطرنشــان کرد: آمریکا ایــران را تهدید 
منطقه می داند حال آنکه ایران در صف مقدم مبارزه 

با تروریسم است؛ اخیرا تعدادی تکه های آهن نمایش 
دادند و گفته لاشه های موشک ایرانی است که به یمن 
دادند، حال آنکه ایران موشک به یمن نداد که اگر داده 

بود هراسی نداشتیم پنهان کاری کنیم.
لاریجانی در نشســت بررسی راهکارهای مبارزه 
با تروریسم نیز گفت: وقتی مردم افغانستان می بینند 
مراسم عروسی آنها با بمباران آمریکایی ها به عزا تبدیل 
می شــود یا مردم عراق در  اشــغال آن کشور هر روز 
حوادث توهین آمیز آنان را مشاهده می کردند، غیرت 
دینی و ملی آنان اجازه سکوت و بی تفاوتی نمی داد و 

راهی جز مبارزه پیش روی خود نمی دیدند.
رئیس  مجلس شــورای اســلامی همچنین در 
نشست دوم کنفرانس رؤســای مجالس افغانستان، 
چین، ایران، پاکســتان، روسیه و ترکیه، انتشار سند 
راهبردی ایالات متحده آمریکا را یادآور شد و گفت: 
در این سند مواردی آورده شده که لازم به توضیحات 
بیشــتر است؛ در بخش دستاوردهای این سند آمده 

که ایالات متحده و کشــورهای متحد آن نیروهای 
داعش و القاعده را در عراق و ســوریه به طور کامل 
منهدم کردند که به نظر می رسد این کشورها دچار 
خواب آلودگی شدند زیرا خود زمینه ساز این موضوعات 
در این کشورها بوده و زحمت ایران، روسیه و ترکیه را 
به نام خود تمام کردند حال آنکه آمریکا هیچ نقشی 

در این زمینه نداشته است.
وی اظهار داشت: در بخش دیگری از این سند 
آمده است که سازمان های تبهکار قاچاق موادمخدر 
توســط ایالات متحده از بین برده شده است حال 
آنکه از سال 200۱ آمریکا و ناتو در افغانستان مستقر 
شــدند و 200 تن تولید مواد مخدر را به 9000 تن 
رســاندند در واقع سبب 45 برابر شدن مواد مخدر 
شدند بنابراین ادعاهای دروغین در این خصوص نیز 

قابل تامل است.
به گزارش فارس، لاریجانی تصریح کرد: در واقع 
هیچ کشــوری به اندازه آمریکا سلاح کشتار جمعی 

ندارد با این حال ادعا می کنند برای مبارزه با ســلاح 
جمعی مبارزه کرده و به آن اهمیت می دهیم.

رئیــس  مجلس شــورای اســلامی در دیدار با 
ویچســلاو والودین، رئیس  مجلس دومای روسیه در 
حاشیه کنفرانس بررسی راه های مبارزه با تروریسم، 
همکاری در زمینه های امنیتی و کارهای مشترک در 
مورد ســوریه را موثر دانست و گفت: بعد از اجلاس 
سوچی گفت وگوها صریح تر شده و هرچند کشورهای 
اتحادیه اروپا علاقمندند این مســیر به ســمت ژنو 
حرکت کند اما بعیــد می دانم از درون ژنو حادثه ای 
موفقیت آمیز بیرون آید زیرا بیشتر جنبه خفه کننده 

تحرکات سیاسی را داشته است.
وی مسیر آســتانه را مناسب تر دانست و اظهار 
داشت: برنامه های سیاسی ایران و روسیه باید بیشتر 
شــود البته حضور آمریکایی ها در شمال رقه نقش 
مخربی داشته که مسئله سوریه را در آینده با دشواری 

روبه رو خواهد کرد.

لاریجانی در نشست بررسی راهکارهای مبارزه با تروریسم در پاکستان:

آمریکا تولید مواد مخدر در افغانستان را 45 برابر کرد

لایحه »امنیت زنان در برابر خشونت«
 یا اجرای هدف 5 سند ۲030

معاون رئیس جمهور تصریح کرد: اعتبارات 
لازم را در کوتاه ترین فرصت به مناطق زلزله زده 

کرمان خواهیم رساند. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمدباقر نوبخت در 
جلسه فوق العاده مدیریت بحران استان کرمان که در 
محل سالن پیامبر اعظم )ص( استانداری کرمان برگزار 
شد با اشاره به اینکه امیدواریم تمام مشکلات با همدلی 
و همکاری حل شود اظهار داشت: آخرین مصوبه دولت 
در روز چهارشنبه مصوبه ای برای پرداخت بیش از 5۱ 
میلیــارد تومان کمک بلاعوض و 2۱0 میلیارد تومان 

تسهیلات ارزان قیمت به زلزله زدگان بود.
وی با بیان اینکه در جلســه روز یکشنبه هیئت 
دولت نیز مصوبه دیگری را برای مردم زلزله زده کرمان 
خواهیم گرفت گفت: به نمایندگی از رئیس جمهور به 
کرمان آمدم تا ســلام و پیام او را به مردم زلزله زده 

برسانم.
معاون رئیس جمهور با بیــان اینکه باید از همه 
مسئولان استانی و شهرستانی کرمان تشکر کنم که 
تلاش کردند تا قسمتی از آلام مردم در مناطق زلزله زده 
کاهش پیدا کند، افزود: من تحت تاثیر ادب و فرهنگ 

مردم کرمان در این بازدید قرار گرفتم.
وی بــا بیان اینکه مردمی که هســتی خود را از 
دســت داده بودند درخواست خود را با ادب و فرهنگ 
بیان می کردند گفت: این فرهنگ و ادب مردم کرمان 

برای من جای شرمندگی داشت.
نوبخت با بیان اینکه بنیاد مسکن باید با فوریت وارد 
عمل شود تصریح کرد: اعتبارات لازم را در کوتاه ترین 

فرصت خواهیم رساند.
وی با  اشاره به اینکه آنچه در گذشته مقاوم سازی 
صورت گرفته امروز ایمن ســازی و نتایج آن را دیدیم 
تصریح کرد: ایمن سازی همیشه باید مورد تاکید باشد 
و اماکن تجاری و اداری نیز باید ارزیابی خسارت شده 

و نسبت به بازسازی آنها اقدام شود.
رئیس سازمان مدیریت برنامه ریزی کشور افزود: 
اماکن دولتی زیادی خسارت دیدند که محل مراجعه 
مردم در بخشی از روز است و باید حتما ایمن باشند.

وی با بیان اینکه مصوبه اخیر مجلس در ارتباط با 
کرمانشاه قطعا به کرمان هم تعمیم داده می شود گفت: 
خواست دولت هم این هست که استان کرمان هم در 

کنار کرمانشاه دیده شود.
نوبخت با بیان اینکه استان کرمان یک تفاوت با 
اســتان های زلزله زده دیگر دارد خاطر نشان کرد: این 
تفاوت در وجود معادن کرمان است که آثار رنج معدن 
را در چهره مردمان این شهرها دیدیم و دیدیم که شغل 
آنها با مشکل روبه رو شده است و ایمنی کارگران باید 

حتما لحاظ شود.
وی با تاکید بر اینکه جمع بندی خســارات به ما 
ارسال شود تا تصمیم نهایی در دولت گرفته شود افزود: 

در آینده نزدیک به کرمان خواهم آمد و از پیشرفت کار 
ارزیابی خواهم کرد.

بازسازی خانه های روســتایی در استان 
کرمان ضروری است 

همچنین رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور 
با اشــاره به اینکه کرمان استانی زلزله خیز است گفت: 
بازسازی خانه های روستایی در این استان ضروری است. 
اســماعیل نجار در این جلسه با  اشاره به عملکرد 
ستاد مدیریت بحران استان کرمان اظهار داشت: ستاد 
مدیریت بحران اســتان کرمان در اولین لحظات پس 
از زلزله تشــکیل شــده و مردم آسیب دیده احساس 

رضایت داشتند.
وی با  اشاره به اینکه کرمان استانی زلزله خیز است 
تصریح کرد: بازسازی خانه های روستایی در این استان 

ضروری است.
رئیس سازمان مدیریت بحران کشور با بیان اینکه 
زلزله هجدک خوشبختانه هیچ جان باخته ای نداشت 
خاطر نشــان کرد: دلیل اصلی آن بازســازی منازل 

مسکونی در گذشته بوده است.
نجار با بیان اینکه ظرفیت بازسازی در کشور هست 
گفت: ســاخت 200 هزار واحد مسکونی در سال باید 
افزایش پیدا کند تا در یک بازه زمانی کوتاه تمام کشور 

بازسازی انجام شود.
زلزله کوهبنان به روستاهای راور در نزدیکی 

کانون زلزله نیز خسارت وارد کرده است 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: روســتاهای راور تا کانون زلزله حدود 
20 کیلومتر فاصله دارند و میزان خســارت ها همانند 

کوهبنان جدی است. 
محمدرضا پورابراهیمی در این جلسه  اظهار داشت: 
زلزله در کانون معادن کرمان اتفاق افتاد که ظرف 20 
روز گذشته معادن تعطیل شدند و عملا امکان کارکردن 

در معدن وجود ندارد.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای 
اسلامی با  اشــاره به اینکه در قوانین و مقررات قانون 
نوشــته ایم که حق اســتان کرمان از خزانه در بحث 
معادن پرداخت شــود اما این کار انجام نشــده است 
گفت: حقوق معادن در اســتان کرمان باید بر اساس 

قانون پرداخت شود.
وی بیان کرد: درخواســت داریم بر اساس حکم 
صریح قانون سهم استان کرمان از حقوق دولتی معادن 
که به خزانه دولت واریز شده پرداخت شود تا نسبت به 
ایمن سازی معادن که هزاران کارگر مظلوم در آنها کار 

می کنند، هزینه شود.
پورابراهیمی افزود: در قانون برنامه ششم مصوب 
شــد که از فروش مواد معدنی یــک درصد به حوزه 
زیرساختی کشور اختصاص پیدا کند اماهیچ اقدامی 
انجام نشده و این نگرانی وجود دارد که این پول پرداخت 

شود اما در استان هزینه نشود.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای 
اسلامی اظهار داشت: در حال حاضر شرکت های معدنی 
در استان کرمان آمادگی کامل دارند که یک درصد خود 
را پرداخت کنند اما از این بابت نگران هستند که این 

پول به استان بر نگردد.
وی با اشــاره به مصوبه مجلس در مورد کمک به 
زلزله زدگان در کشور گفت: در مورد مصوبه اخیر مجلس 
در طرح کمک به منطقه زلزله زده مصوبه با رویکرد زلزله 
کرمانشــاه تنظیم شده بود اما با وقوع زلزله در کرمان 
و پیگیری مجمع نمایندگان استان کرمان در نهایت 
این مصوبه برای استان کرمان و کرمانشاه گرفته شد.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با اشــاره به اینکه بر اســاس این مصوبه که با تصویب 
شورای نگهبان عملیاتی می شود سهم استان کرمان 
لحاظ شــود افزود: مقرر شد که 200 میلیون دلار از 
صندوق توسعه ملی برای بازسازی مناطق زلزله زده و 
۱00 میلیون دلار نیز به عنوان کمک به بازسازی مراکز 

عمومی در نظر گرفته شود.
1۰۰ هزار خانه خشت و گلی

 در هفت شهر جنوبی کرمان وجود دارد 
نماینده مردم شهرســتان های کهنوج، منوجان، 
قلعه گنج، فاریاب و رودبار جنوب در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: بالغ بر ۱00 هزار خانه خشت و گلی در 
هفت شــهر جنوبی کرمان وجود دارد که با وقوع یک 

زلزله ۶ ریشتری فاجعه ملی ایجاد خواهد شد. 
احمد حمزه در جلسه ستاد مدیریت بحران استان 
کرمان اظهار داشت: از حدود 20 روز قبل تاکنون حدود 
هزار و 400 زمین لرزه در استان کرمان به وقوع پیوسته 

که 3۶ مورد آن مربوط به شهرستان فاریاب است.
وی با  اشاره به اینکه این زمین لرزه ها یک هشدار 
جدی برای علاج واقعه قبل از وقوع آن اســت گفت: 
یکی از گسل های فعال استان کرمان در جنوب کرمان 
و در منطقه فاریاب اســت که مردم در جنوب کرمان 

را تهدید می کند.
وی افزود: اگر یکی از زلزله های شــدیدی که در 
شمال استان کرمان اتفاق افتاده در جنوب کرمان انجام 

شود، یک فاجعه بزرگ ایجاد خواهد شد.
وی تصریح کرد: تمام این ساختمان ها بدون هیچ 
اسکلتی ساخته شده اند و با وقوع یک زلزله ۶ ریشتری 

تمام مردم زیر آوار می مانند.
حمزه با  اشاره به اینکه باید با تسهیلات مناسب 
بحث بازسازی این خانه ها در دستور کار ویژه قرار گیرد 
تاکید کرد: تمام خانواده ها در این منطقه پرجمعیت 
هستند و در صورت بحران و زلزله در شب یک فاجعه 

ملی ایجاد خواهد شد.
وی گفت: یکی از مطالبات موکلین ما این اســت 
که چرا با کوچکترین برف و بارانی در شما کشور همه 

امکانات به آن سمت ارسال می شود اما در جنوب کرمان 
با همه بلایایی که به وقوع می پیوندد هیچ حضوری از 

مسئولان را نداشتیم.
وی با بیان اینکه وضع بیمارســتان های ما خوب 
نیســت و در بازدید از ساختمان انتقال خون کرمان 
دیدم که تمام دیوارهای این ســاختمان ترک خورده 
است افزود: این ساختمان محل مراجعات مردمی است 

و کارکنان در این ساختمان نیز ایمن نیستند.
وزرای دولــت از مناطق زلزله زده کرمان 

بازدید کنند 
نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شورای 
اســلامی گفت: انتظار داریــم وزرای دولت از مناطق 

زلزله زده کرمان بازدید کنند. 
شهباز حسن پور نیز در این جلسه  اظهار داشت: 
هنگام وقوع زلزله آمادگی بســیار بالایی در مجموعه 
دولت در کرمان وجود داشت و ستاد بحران در اولین 

لحظات وقوع زلزله تشکیل شد.
وی با  اشــاره به اینکه در 200 ســال گذشته 
بیشترین زلزله در اســتان کرمان بوده و بیشترین 
تلفات جانی را در کرمان داشتیم گفت: ۱0 هزار نفر 
بعد از زلزله در دو شهرستان بردسیر و سیرجان برای 
بازسازی منازل مسکونی ثبت نام کردند اما تسهیلات 

وجود ندارد.
وی با بیان اینکه در بحث بودجه مشکل اساسی 
کرمــان پایه بودجه ای ضعیف اســتان اســت افزود: 
مشــکلات دولت را می دانیم اما لازم است که استان 
کرمــان که اســتانی زلزله خیز اســت به صورت ویژه 

دیده شود.
14 مدرسه کوهبنان در زلزله آسیب جدی دیده اند؛ 

5 مدرسه تخلیه شد 
مدیرکل آموزش وپرورش استان کرمان با  اشاره 
به اینکه ۱4 مدرسه در کوهبنان آسیب جدی دیده اند 
گفت: پنج مدرسه به صورت اضطراری تخلیه شده است. 
محمد محسن بیگی گفت: به واسطه شدت زلزله 
۱4 مدرســه در شهرســتان کوهبنان آسیب جدی 

دیده اند.
وی با بیان اینکه از این تعداد مدارس، 5 مدرسه به 
صورت اضطراری تخلیه شده اند گفت: از بقیه مدارس 
آسیب دیده هم مجبوریم که با احتیاط استفاده کنیم.

مدیرکل آموزش وپرورش اســتان کرمان با بیان 
اینکه از این 5 مدرســه، دو مدرسه در کیانشهر و سه 
مدرسه در روستای جور و شهر کوهبنان است افزود: 
دانش آموزان این مدارس به شیفت دوم دیگر مدارس 

انتقال داده می شوند.
وی با  اشــاره به وجود 54 مدرسه در شهرستان 
کوهبنان تصریح کرد: در بررســی های انجام شــده 
30 مدرســه در این شهرســتان نیازمند بازسازی و 

مقاوم سازی هستند.
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